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gavín i Turull, amb alcaldes de Junts i Impulsem ahir a Alcarràs.

junts per catalunya lleiDa

❘ alcarràs ❘ Els candidats de 
Junts al Congrés dels Dipu-
tats i al Senat per Lleida, Isi-
dre Gavín i Mayte Rivero, van 
denunciar ahir “el menyspreu 
de l’Estat cap a les infraestruc-
tures ferroviàries de Ponent” 
i van prometre reclamar el 
traspàs de les línies ferrovi-
àries a la Generalitat i de les 
estacions als ajuntaments. Així 
ho van assegurar durant un 
viatge a Balaguer, que van fer 
amb tren de la línia Lleida-la 
Pobla. En aquest sentit, Gavín 
va dir que aquesta era “una 
línia que l’Estat volia tancar i 
que va rescatar la Generalitat, 
i és l’evidència que, quan es 
gestiona des de Catalunya, el 
servei és de qualitat”. 

Per la seua part, Rivero va 
lamentar que Lleida “és un 
dels territoris més maltractats” 
en instal·lacions ferroviàries i 
que “necessitem inversions, 

no caritat amb bitllets gra-
tuïts”. Gavín i Rivero també 
van prometre que demanaran 
“lluitar pel traspàs total” de 
la línia Lleida-Cervera-Man-
resa “perquè les estacions es 
traspassin als ajuntaments i 
es facin les inversions neces-
sàries abans del traspàs total 
d’aquesta línia”. 

Més tard, els dos candidats 
van participar en un dinar de 
germanor amb els alcaldes de 
Junts per Catalunya i Impul-
sem a la província, que es va 
celebrar a Alcarràs i a la qual 
va assistir el secretari general 
del partit, Jordi Turull. Aquest 
va remarcar que, malgrat que 
la seua formació “ha tingut 
molts pactes polítics en con-
tra, som els que tenim més al-
caldes i consells comarcals” i 
que “per defensar Catalunya 
i la seua gent només estem 
nosaltres”.

Gavín demanarà 
traspassar les estacions 
de tren als ajuntaments

JunTS

amaDo forrolla

Crespín va visitar l’oficina de Correus del carrer Segòvia, a Lleida.

Les oficines de Correus, obertes 
per facilitar el vot postal
❘ lleiDa ❘ Correus va obrir ahir 
les oficines de les capitals de 
comarca lleidatanes i altres lo-
calitats per facilitar el vot per 
correu per a les generals del 
23-J, i avui està previst que 
obrin de 9.00 a 14.00 hores les 
de la rambla Ferran i el car-

rer Segòvia de la capital del 
Segrià. L’últim dia estipulat 
per votar per correu és el di-
jous 20.

El subdelegat del Govern 
central a Lleida, José Crespín, 
va visitar ahir les instal·lacions 
del carrer Segòvia.

voT per Correu
psc

Mínguez demana el vot a Cambrils per frenar “el pacte tenebrós Vox-PP”
❘ cambrils ❘ Les caps de llista del 
PSC al Congrés per Lleida i Tar-
ragona, Montse Mínguez i Valle 
Mellado, respectivament, van 
fer ahir campanya a Cambrils. 

Van demanar “una mobilitza-
ció històrica a les urnes i una 
concentració del vot en el PSC 
per a garantir quatre anys més 
de govern de progrés i tallar el 

pas al pacte tenebrós del tàn-
dem Vox-PP”. “Els socialistes 
tenim una motxilla carregada 
de bona gestió”, va argumentar 
Mínguez.

pSC

erC

❘ tremp ❘ Candidates d’Esquerra 
al Congrés i al Senat per Lleida 
i l’Alt Pirineu i Aran van de-
fensar ahir dissabte a Tremp 
la lluita feminista i la igualtat 
efectiva entre totes les perso-
nes, “especialment a les zones 
rurals, on es pateix una doble 
discriminació”, va afirmar 
Carme Lostao, candidata re-
publicana al Senat. “L’onada 
reaccionària a l’Estat espanyol 
amenaça tots els nostres drets 
i especialment els de les dones, 
les persones LGTBI i de tots els 
col·lectius que han patit una vi-
olència estructural”, va afegir 
Alidé Sans, número dos de la 
candidatura al Congrés.

Per la seua banda, Sara Bai-
lac, candidata a la cambra del 
Senat, va reivindicar ERC com 
a “garantia de continuar de-
fensant a Madrid els avanços 
feministes, davant d’una dreta 
i ultradreta que ens neguen el 
dret a decidir sobre el nostre 
propi cos, els nostres drets se-
xuals reproductius i que volen 
retornar al passat. Però també 
davant d’una esquerra acomple-
xada, que va amb el fre de mà 
posat, que ens diu que les femi-
nistes incomodem i que volem 
anar massa lluny.” “Esquerra 
Republicana és la garantia de 
continuar defensant a Madrid 
els avanços feministes”, va 
subratllar Bailac.

Així mateix, les candidates 
republicanes van visitar l’Ate-
neu del Pallars, recuperat a tra-

“ERC garanteix la defensa 
dels avanços feministes”
“Davant de la dreta i la ultradreta i una esquerra acomplexada 
que va amb el fre de mà” || Alerta d’una “onada reaccionària”

erC va fer campanya ahir a Tremp.

erc

vés d’una campanya popular 
per recaptar fons sense recór-
rer a finançament bancari en 
un immoble espoliat pel fran-
quisme (l’antic teatre La Lira 
de Tremp) i que ara pretén ser 
un punt neuràlgic cultural de 
la comarca.

A més a més, tenien previst 
reunir-se a Esterri d’Àneu amb 
el seu alcalde, Pere Ticó, i tam-
bé visitar la setzena edició del 
festival d’arts escèniques Esba-
oila’t, que se celebra en aquesta 
localitat (més informació a la 
pàgina 49).
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El consell del Segrià rep peticions de 
beques menjador per a 8.168 nens.

p. 14
Detingut al ser sorprès robant en una 
gasolinera de Magraners.

p. 16

S. coSta d.
❘ llEiDa ❘ Més d’un centenar de 
vehicles van participar ahir al 
migdia en una marxa lenta pels 
carrers de la ciutat per protestar 
contra la implantació d’una línia 
elèctrica d’alta tensió que cre-
uaria part de l’Horta i Magra-
ners. La protesta la va organit-
zar la plataforma Lleida contra 
la MAT, en la qual també es va 
demanar tant a la Generalitat 
com a l’Estat que apliquin polí-
tiques energètiques sostenibles i 
equilibrades per al territori. I és 
que aquesta marxa lenta es va 
fer de forma simultània en nou 
municipis més, entre els quals 
Tremp i Tarragona (vegeu el 
desglossament), que estan tenint 
problemes amb la implantació 
de línies elèctriques procedents 
de parcs solars. 

La de Lleida procediria d’un 
d’Alcarràs que està impulsant 
l’empresa Rascon Solar i cre-
uaria l’Horta fins a arribar a la 
subestació de Magraners. Des 
d’un primer moment la platafor-
ma, els veïns de l’Horta i l’ajun-
tament han demanat aprofitar 
infraestructures ja existents i 
soterrar la majoria de trams de 
la línia al seu pas pel terme mu-
nicipal per causar la menor afec-
tació possible, així com que pas-
si lluny de zones poblades. No 
obstant, al maig la Generalitat 
va publicar una nova versió del 
pla en el qual la línia passaria 
a pocs metres de blocs de pisos 
de Magraners i una trentena de 
cases de l’Horta.

La marxa va sortir del carrer 
Marie Curie, a Copa d’Or, i va 
passar pel pont de l’Ll-11, el dels 
instituts, el passeig de Ronda, 
plaça Europa, Baró de Maials i 
el pont de Pardinyes. Abans es 
va llegir un manifest en el qual 
el portaveu de la plataforma, 
Adrià Drago, va remarcar que 
“som els primers defensors de 
les energies renovables, però 
cal fer les coses bé, no un nyap 
històric”, i que les polítiques ac-
tuals “destrossen el Segrià i les 
seues activitats agrícoles” i va 
insistir en la proposta que van 
fer d’aprofitar la subestació elèc-
trica que hi ha a Montagut per-
què la línia no passi per l’Horta. 
“Les línies estaran a entre deu i 
cinquanta metres de les nostres 
cases, ho veiem una gran injus-
tícia”, va lamentar Drago. A la 
protesta van assistir membres 
de la Federació d’Associacions 
de Veïns i representants del Par-
tit Popular, Esquerra i Junts per 
Catalunya.

La marxa lenta va recórrer tota la ciutat generant problemes de trànsit en diversos punts com l’avinguda de l’exèrcit o la plaça europa.

aMaDo forrolla

energia polèmica

Marxa lenta de més de cent cotxes contra 
una línia elèctrica que travessaria l’Horta
La plataforma Lleida contra la MAT denuncia que la Generalitat no ha atès cap de les al·legacions que va 
presentar a aquest projecte || Exigeix que hi hagi polítiques energètiques equilibrades per al territori

proteSta SimuLtània en deu municipiS

n A la mateixa hora que sor-
tia la marxa lenta de Lleida 
mig centenar de persones es 
van concentrar al passeig 
del Vall de Tremp per pro-
testar contra la implantació 
d’una altra línia elèctrica que 
passaria pel seu terme mu-
nicipal. També hi va haver 
protestes a Barcelona, Tar-
ragona, Igualada, Tortosa, 
Tremuja (Osca), Luceni (Sa-
ragossa), Quintana de Martín 
Galíndez (Burgos) i Lucaine-
na de las Torres (Almeria), 
que es van convocar per la 
Xarxa de Suport Mutu als 
Megaprojectes Energètics. 
A la de Tremp van assistir 
representants d’ERC i CUP.

Concentració al 
passeig del Vall de 
Tremp amb més de 
cinquanta persones

La concentració a tremp la va fer la plataforma no a la mat Valsalada-LaLuenga-isona.

plataforMa no a la Mat ValSalaDa-laluEnga-iSona
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Accepta 3 anys de presó per traficar
amb cocaïna al Pont de Suert.

p. 19
Rialp fa una ruta amb 12 endevinalles 
per donar a conèixer el poble.

p. 20

L’os jove que freqüentava la carretera del port de la Bonaigua el mes de juny passat.

eDgAR AlDAnA

r.r.
❘ lleiDA ❘ La població d’ossos al 
Pirineu ha superat el llindar dels 
vuitanta exemplars, una xifra 
inèdita des de mitjans del segle 
XX, amb el naixement aquest 
any d’almenys sis nous cadells 
d’os que se sumen als 76 comp-
tabilitzats l’any 2022. Així es 
desprèn de les dades publicades 
ahir per l’Oficina Francesa de 
Biodiversitat, un organisme go-
vernamental que ha confirmat 
un total de cinc femelles amb 
cries en territori gal. Gairebé 
totes han estat vistes a prop de 
la frontera amb la comarca del 
Pallars Sobirà.

Exemple d’això són les dos 
osses amb cries albirades al 
municipi francès de Seix, limí-
trof amb la frontera lleidatana. 
Una va ser vista el maig i el juny 
acompanyada de dos cadells 
d’os. L’altra només en tenia un. 
Unes altres dos femelles amb un 
cadell cada una es van trobar 
a començaments d’aquest mes 
a Ustou, també al límit fronte-
rer amb Lleida. En tots el casos, 
els responsables del seguiment 
d’aquesta espècie a França van 
recollir material genètic sobre el 
terreny per poder analitzar-lo 
i provar d’identificar d’aquesta 
manera cadascuna de les cries 
en el futur.

L’última ossa albirada amb un 
cadell d’os és la femella Sorita, 
un exemplar d’origen eslovè que 
el govern francès va alliberar al 
Pirineu l’any 2018 per reforçar 
la població occidental d’ossos 
a la serralada. Va ser trobada 
amb la seua cria a la zona de la 

La població d’ossos al Pirineu supera els 80 
exemplars al nàixer almenys sis cadells
Una xifra inèdita des de mitjans del segle XX que confirma el creixement sostingut d’aquesta espècie 
|| Detecten cinc osses amb cries en territori francès i el nombre de naixements encara pot créixer

fauna grans depredadors

vall d’Ossau, més allunyada del 
Pirineu lleidatà que les altres 
osses albirades aquest estiu i 
més pròxima a la frontera amb 
Aragó.

Aquests sis nous naixements 

confirmen el creixement sostin-
gut de la població d’ossos bruns 
des de l’inici del programa de 
reintroduccions ara fa més d’un 
quart de segle, l’any 1996. El seu 
nombre encara pot augmentar a 
mesura que es donin nous albi-
raments al llarg de l’estiu.

Determinar el nombre total 
de nous ossos requerirà acarar 
la informació de les diferents 
administracions que partici-
pen en el seguiment d’aquesta 
espècie en els dos costats de la 
frontera, per determinar quan 

es tracta de nous individus i 
quan d’una mateixa ossa amb 
les seues cries en diferents da-
tes i llocs. 

El mes de maig passat, un 
guarda de la reserva nacional 
de caça de l’Alt Pallars va filmar 
al municipi de Lladorre una fe-
mella amb tres cadells, els pri-
mers albirats aquest any a tota 
la serralada. Si es verifica que 
es tracta d’exemplars diferents 
dels albirats a terra francès, la 
població de total ossos s’elevaria 
almenys fins als 85 exemplars.

treS cadeLLS a LLeida
Una femella amb tres 
cadells d’os va ser filmada  
a lladorre a finals del  
mes de maig passat

LeS cLauS

Creixement
z la població d’ossos al Pirineu 
ha experimentat un creixement 
lent, però que ha sigut sos-
tingut, des de l’inici dels pro-
grames de reintroducció l’any 
1996.

Albiraments
z l’Oficina Francesa de Biodiver-
sitat va confirmar ahir el naixe-
ment de sis nous cadells d’os, 
fills de cinc osses diferents que 
han estat albirades des del mes 
de maig passat en territori fran-
cès. Quatre van ser vistes a Us-
tou i Seix, a prop de la frontera 
amb el Pallars Sobirà.

La Bonaigua
z els Agents Rurals van actuar 
en dos ocasions durant el mes 
de juny passat per poder fora-
gitar un os jove que freqüen-
tava la carretera del port de la 
Bonaigua. Van utilitzar el soroll 
de detonacions de cartutxos 
i impactes de bales de goma 
perquè d’aquesta manera eviti 
la presència humana.

Rebuig i judici pendent
z l’augment de la població d’os-
sos i les últimes reintroduccions 
durant la dècada passada van 
revifar el moviment d’oposició 
a l’os al Pirineu. la mort per en-
verinament de l’os Cachou a la 
Val d’Aran espera judici després 
d’una resolució que va rebutjar 
invalidar el procés.

Tremp limita el temps de 
la càrrega i descàrrega

municipis estacionament

❘  tRemP ❘  La Policia Local de 
Tremp ha implementat un nou 
sistema de control de les zones 
de càrrega i descàrrega. L’ajun-
tament ha adequat aquestes zo-
nes d’estacionament segons les 
necessitats detectades quant a 
espai i demanda. Així, només 
podran ser utilitzades pels ve-
hicles destinats al transport de 
mercaderies en l’horari que 
s’indica en els senyals. El límit 
de temps autoritzat per apar-
car serà de trenta minuts i se-

rà necessari utilitzar un disc 
horari en el qual es mostrarà 
l’hora d’arribada. Els conduc-
tors d’aquests vehicles poden 
recollir els dispositius a l’ajun-
tament. En cas de no disposar 
del disc, s’haurà d’anotar l’ho-
ra manualment. D’altra banda, 
el consistori va explicar que la 
regulació, a més d’ordenar la 
mobilitat, també permet poder 
habilitar places d’estacionament 
per als veïns fora de l’horari de 
càrrega i descàrrega.

Cervera vol atreure més empreses al 
polígon i superar els 10.000 veïns

política els nous ajuntaments

acn
❘ CeRVeRA ❘ L’alcalde de Cervera, 
Jan Pomés (PSC), assegura que 
treballarà perquè el munici-
pi superi els 10.000 habitants 
i avança que per a això serà 
necessari replantejar serveis i 
veure quin marge de millora hi 
ha. Segons Pomés, és necessa-
ri un canvi de perspectiva en 
general a tota la ciutat i adap-
tar-la a qüestions com els rep-
tes de la digitalització, el model 
econòmic, el medi ambient i 

el canvi climàtic. En aquest 
sentit, el primer edil posa el 
focus en la millora del polígon 
industrial, on considera que 
hi ha “deficiències heretades” 
de fa molts anys i espera que 
es puguin solucionar durant 
aquest mandat per afavorir la 
implantació de noves empre-
ses. També vol millorar l’ofer-
ta d’habitatge perquè els joves 
que se n’han anat a viure a Bar-
celona puguin tornar. Una de 
les primeres reunions que va 

mantenir Pomés va ser amb el 
cap de l’oposició a Igualada, 
Jordi Cuadras (PSC), per mirar 
d’impulsar un front comú que 
reivindiqui la construcció de 
l’eix ferroviari que uneixi Cer-
vera amb Martorell per Iguala-
da. L’objectiu seria afavorir el 
transport de mercaderies amb 
tren i descongestionar els ports 
de Barcelona i Tarragona. El 
PSC compta amb cinc edils i 
governa a Cervera amb els tres 
regidors de Junts.
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L’embassament de Canelles vist des del pàrquing de la Pertusa divendres.

jorDi echevarria

“No sabem quan 
podrem tornar  
a navegar  
al pantà”
n Algunes empreses que 
oferien activitats nàuti-
ques a Canelles han hagut 
de tancar a causa del baix 
nivell de l’embassament. 
Enric Maestre, de Montsec 
Activa, va explicar que 
“no sabem quan podrem 
tornar”, encara que va as-
senyalar que potser “cau 
una bona pluja o nevada i 
s’omple el pantà”. Aquesta 
empresa només va obrir 
a l’abril. Des d’una altra 
firma que també ha parat 
l’activitat van explicar que 
“Canelles està sec” i van 
apostar per traslladar-se a 
l’embassament de Cama-
rasa, encara que ens han 
fet fora. Van afirmar que 
la Generalitat només els 
va donar un permís per 
navegar per un tram “on 
no hi ha aigua”. En aquest 
sentit, l’alcaldessa de Ca-
marasa, Elisabet Lizaso, 
va dir que “no s’ha fet fora 
a ningú” i va destacar que 
el pantà acull una reser-
va de fauna amb espècies 
com l’àguila cuabarrada.

Allotjaments i restaurants a l’entorn de 
Canelles perden clients pel pantà buit
El baix nivell de l’embassament que impedeix navegar redueix també l’afluència de turistes a pobles com 
Àger i Viacamp || Mentre la Pallaresa guanya reserves per les pluges i permet el ràfting amb normalitat

sequera conseqüències

x.r.
❘ lleiDa ❘ La sequera ha buidat 
el pantà de Canelles d’activi-
tat nàutica i això, al seu torn, 
ha restat clients a allotjaments 
i restaurants de la zona. La pro-
longada escassetat de pluges ha 
provocat que l’embassament, a 
la conca de la Noguera Riba-
gorçana, es trobi al 14,75% de 
la seua capacitat amb 100 hec-
tòmetres cúbics, uns 170 menys 
que fa un any, segons les dades 
de la Confederació Hidrogràfica 
de l’Ebre (CHE).

El baix nivell del pantà ha 
provocat que algunes empre-
ses que oferien activitats de 
navegació per l’embassament i 
el congost de Mont-rebei hagin 
optat per tancar (vegeu el des-
glossament). Per la seua ban-
da, l’alcaldessa d’Àger, Mireia 
Burgués, va explicar que una 
firma “ha diversificat la seua 
activitat” i manté la navegació 
a la zona de Finestres, on sí que 
hi ha aigua, i també ofereix ac-
tivitats als pantans de Cellers 
i Sant Antoni, al riu Noguera 
Pallaresa.

A Àger, la falta d’aigua a Ca-
nelles “ha fet molt mal” als ne-
gocis, encara que Burgués va 
apuntar que també hi podrien 
influir altres factors com la si-
tuació econòmica. Va afirmar 
que restaurants i allotjaments 
s’han vist afectats i va apuntar 
que “ara hauria d’estar tot ple i 

és buit”. L’edil va assegurar que 
“si no plou gaire és difícil que el 
2024 es pugui operar”, malgrat 
que espera “que l’any que ve 
sigui més plujós”. L’alcalde de 
Sant Esteve, Jordi Navarra, va 
explicar que “a Mont-rebei hi ha 
menys gent, però n’hi continua 
havent molta”. Va apuntar que 
Canelles “és tan gran i està tan 
buit que ha de ploure i nevar 

molt” per omplir-lo. El primer 
edil de Viacamp, Jorge Piqué, 
va afirmar que seran necessaris 
entre dos i tres anys amb bones 
pluviometries i nevades perquè 
el nivell de l’aigua sigui òptim. 
Va explicar que a la seua loca-
litat, tant el restaurant com l’al-
berg tenen menys clients. No 
obstant, va assegurar que “el 
senderisme aguanta”.

D’altra banda, les pluges han 
fet augmentar les reserves d’ai-
gua a la Noguera Pallaresa i el 
ràfting treballa “amb tota nor-
malitat”. El president de l’As-
sociació d’Empreses d’Esports 
d’Aventura del Pallars Sobirà, 
Flòrido Dolcet, va apuntar que 
les precipitacions també han mi-
llorat la situació als barrancs i 
llacs.

parc natural Del caDi-moixeró

El Parc Natural del Cadí-Moixeró celebra el quaranta aniversari
❘ bellver ❘ Bellver va acollir 
ahir els actes de celebració 
del quaranta aniversari del 
Parc Natural del Cadí-Moixe-
ró. Durant la jornada es van 

oferir vols en globus, tallers 
i un vermut amb concert de 
l’Orquestrina Trama. Aquest 
espai natural engloba disset 
municipis, vuit dels quals de 

Lleida: Alàs i Cerc, Cava, Josa 
i Tuixén, la Vansa i Fórnols, 
Gósol, Bellver de Cerdanya, 
Montellà i Martinet i Riu de 
Cerdanya.

Conxita Tarruell presenta el seu llibre a Sort

❘ sort ❘ Conxita Tarruell va presentar divendres a Sort el seu 
llibre Colòmbia i Mèxic. De la terra al cor, que recull les vi-
vències de l’autora i la seua amiga Rosa Pi en aquests països. 
L’obra inclou també quatre contes de Pi. L’acte va comptar 
també amb la participació del bibliotecari Rosendo Manrique.

L’Espluga Calba renova part de l’enllumenat públic
❘ l’espluga calba ❘ L’ajuntament de l’Espluga Calba ha aprovat el 
projecte per renovar l’enllumenat públic de l’avinguda Cata-
lunya. Aquesta actuació compta amb un pressupost de 18.200 
euros, aproximadament.

biblioteca De sort
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tremp
Ajuntament� � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 00 05
CAP Urgències  � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 28 28
Hospital Comarcal del Pallars  � 973 65 22 55

Creu Roja � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 10 00
Servei d’ambulàncies� � � � � �   � � 904 10 81 08
Farmàcies � � � � � � � �Martínez  � � 973 65 00 32
 � � � � � � � � � � � � � � � � � � Artigues  � � 973 65 01 38
Correos� � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 03 09
Inem  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 07 65
Bombers  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 08 80
Urgències Mossos � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � �112
Mossos d’Esquadra � � � � � � � � � � � 973 65 88 00

SOrt
Ajuntament� � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 00 10
Creu Roja � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 01 64
Servei d’ambulàncies� � � � � �   � � 904 10 71 07
Farmàcia � � � � T� Mallorqués  � � 973 62 00 65
Departament d’Agricultura, Ramaderia i
Pesca de la Generalitat � � � �   � � 973 62 08 04
Correos� � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 02 41
Escola de Piragüisme � � � � � �   � � 973 62 07 75 

Jutjat de Pau� � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 00 64
Bombers  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 00 80
Mossos d’Esquadra � � � � � � � � � � � 973 65 88 85
eL pONt De SUert
Ajuntament� � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 00 05
CAP  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 11 59
Creu Roja � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 649 80 53 05
Servei d’ambulàncies� � � � � �   � � 902 45 09 02
Jutjat de Pau� � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 00 77

Oficina turisme  � � � � � � � � � � � � � � 973 69 06 40
Farmàcia Aguilà Borràs � � � �   � � 973 69 01 08
Correos� � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 03 05
C� de Recursos Pedagògics � � � � 973 69 03 43
Serv� d’Extensió Agrària� � � �   � � 973 69 00 40
Societat de Pescadors � � � � �   � � 973 69 05 15
Bombers  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 00 80

Pallars/Alta Ribagorça

L’alcaldessa, Sònia Bruguera, amb els participants en el campus.

ajuntament De la vall De boí

x.r.
❘ rialp ❘ Rialp va estrenar ahir 
una ruta per conèixer el mu-
nicipi a través de dotze ende-
vinalles que cal resoldre per 
poder avançar en el trajecte. Es 
tracta d’una gimcana virtual 
dirigida a les famílies i que està 
basada en la història del ban-
doler medieval Matxicot. El re-
corregut comença en un plafó 
informatiu que s’ha instal·lat 
al costat del pont del barranc 
de Sant Antoni i l’únic que es 
necessita per jugar és disposar 
d’un telèfon mòbil. L’alcalde, 
Gerard Sabarich, va explicar 
que Rialp és un “municipi molt 
turístic i molt familiar”. També 
va destacar que aquesta ruta és 
“un complement per al turisme 
i per donar a conèixer la nos-
tra cultura”. Va apuntar que, a 
través del recorregut que pro-
posen amb aquesta iniciativa, 
“vas aprenent sobre la història 
de Rialp i descobreixes llocs 
singulars”. Sabarich va asse-
nyalar que una empresa de 
Sort ha estat l’encarregada de 
dissenyar la ruta. Aquesta ac-
tuació ha suposat una inversió 
d’uns 5.000 euros, que s’han 
pagat a través de la taxa turís-
tica que recapta la Generalitat 
i que després reverteix als mu-
nicipis per finançar projectes.

Propostes similars a Lleida
D’aquesta manera, Rialp 

s’afegeix a altres localitats de 
Lleida que també compten 
amb aquestes gimcanes digi-
tals. És el cas de Les, Bossòst, 
Naut Aran o Alins. A l’Esplu-
ga Calba en va estrenar fa dos 
anys una app de realitat aug-
mentada que permet conèixer 
el poble.

La inauguració de la ruta La decisió d’en Matxicot, ahir a rialp.

eDgar alDana

12 endevinalles per descobrir Rialp
El municipi estrena una gimcana virtual per promocionar la seua cultura i donar 
a conèixer espais singulars || Està basada en la història del bandoler Matxicot

turisme noves tecnologies

el plafó informatiu que inicia el nou recorregut per conèixer el municipi.

eDgar alDana

Camps de treball i de 
futbol a la Vall de Boí

municipis activitats

❘ la vall De boí ❘ La Vall de Boí 
acull aquests dies un camp de 
treball del projecte Transca-
banera, que està dedicat al 
condicionament de camins 
tradicionals. Aquesta inicia-
tiva reuneix fins a una quin-
zena de joves que han cen-
trat els seus esforços a refer 
murs de pedra d’aquestes vies 
tradicionals. 

Els participants en el pro-
jecte també han treballat en 
la consolidació de talussos mi-

tjançant la utilització de siste-
mes basats en la naturalesa.

Paral·lelament, aquest mu-
nicipi de l’Alta Ribagorça és la 
seu també del campus de fut-
bol Xut al Cel, que està dirigit 
a entrenar joves porters. Des 
de l’ajuntament de la Vall de 
Boí van explicar ahir dissabte 
que aquesta és una iniciati-
va que té com a objectiu fo-
mentar els valors de cohesió, 
equip, força i unió en l’àmbit 
de l’esport.

El Mostremp, 
amb setze  
curts a concurs

certàmens

❘ tremp ❘ Tremp acollirà la 
mostra de cine rural del Pa-
llars, el Mostremp, entre el 
3 i el 6 d’agost. El festival 
portarà a la localitat una 
selecció de setze curtme-
tratges de temàtica rural 
a la secció oficial a con-
curs d’entre les 290 obres 
presentades. L’Associació 
d’Amics del Cinema de 
Tremp i l’ajuntament ja te-
nen a punt la programació, 
que inclourà també activi-
tats als carrers. El certamen 
començarà amb una acció 
teatral, que anirà a càrrec 
de la companyia A Galet, i 
la projecció de la pel·lícula 
EO. L’Associació Fotogrà-
fica del Pallars organitzarà 
una exposició.

El Jussà licita 
l’atenció a 
domicili

serveis

❘ tremp ❘ El consell comarcal 
del Pallars Jussà ha tret a 
concurs el servei d’ajuda a 
domicili a la comarca, que 
compta amb un pressupost 
de 835.000 euros. Aquest 
és un conjunt organitzat 
d’accions assistencials, so-
cioeducatives, preventives 
i rehabilitadores que es du-
en a terme bàsicament a la 
llar de la persona o famí-
lia. Aquesta iniciativa es-
tà dirigida a proporcionar 
atenció als veïns amb difi-
cultats de desenvolupament 
o d’integració social o que 
tenen manca d’autonomia 
personal.
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Des Del Renaixement, 
gairebé tots els moviments 
filosòfics i culturals han 
ponderat el rol del pensa-
ment humà i el significat de 
les capacitats mentals com a 
úniques dels éssers humans. 
Aquesta afirmació no pre-
val avui dia. Plató deia que 
ell es considerava intel·li-
gent perquè era conscient de 
la seua pròpia ignorància. 
Niccolo Machiavelli, leo-
nardo da Vinci i Thomas 
Moore van considerar les 
capacitats humanes de la 
raó i de la creativitat com a 
forces capaces de controlar 
i de refer el món.

encara que el test de 
Binet es va fer servir origi-
nalment per descobrir les 
falles de la intel·ligència dels 
estudiants, aviat es va fer 
servir als estats Units per 
classificar els alumnes com 
a més o menys capaços de 
tenir bons resultats a l’es-
cola. Prenent com a mitja-
na el 100, un estudiant que 
assoleixi 131 seria col·locat 
en programa per a alumnes 
superdotats, mentre que un 
alumne amb una qualifica-
ció de 81 podria ser col·lo-
cat en una escola d’educació 
especial. encara que es van 
tenir algunes objeccions en 
etiquetar els alumnes pels 
resultats d’un examen, el 
test d’intel·ligència (CI) es 
va convertir així en un es-
tàndard nacional, i gradual-
ment mundial. És així com 
va sorgir el concepte d’in-
tel·ligència. encara que, és 
suficient aquesta definició? 
Amb aquest sistema d’ava-
luació, tindria idèntica im-
plicació obtenir la mateixa 
qualificació d’intel·ligència 
per a qualsevol persona.

El talent
És aquí on entrem a par-

lar d’un concepte molt més 
ampli que la intel·ligència: 
el talent. el talent pot defi-
nir-se com la capacitat que 
es té per a un acompliment 
excel·lent en una o diverses 
àrees. Així s’evidencia que 
el talent per la plasticitat 
del cervell es pot estimular 
a través de l’aprenentatge 
acadèmic, professional, 
vivencial i personal, fet 
fonamental que provoca-
rà diversos canvis estruc-
turals, mentals i neurolò-

gics, constants, importants 
i permanents.

D’altra banda, la intel-
ligència artificial compta 
amb l’enorme capacitat 
dels algoritmes per detec-
tar aquest talent obrint el 
ventall amb la informació 
disponible sobre la idoneïtat 
de candidats per a un lloc de 
treball, partint de les etique-
tes de selecció definides per 
l’empresa, fet que li permet 
incloure professionals que 
no eren al seu abast.

Aquesta magnitud de la 
intel·ligència artificial ve 
donada per la seua capacitat 
per al tractament massiu de 
dades que li permeten ana-
litzar una quantitat ingent 
d’informació, establir pa-
trons i en la seua aplicació 
per al talent, dibuixar per-
fils, en un tres i no res. Així, 
algunes empreses utilitzen 
aquestes potents eines per 
avaluar la idoneïtat dels 
candidats per a un lloc o al-
tres decisions sobre la plan-
tilla com salaris, promoci-
ons o assignació d’equips, 
basant-se en avaluacions de 
competències professionals, 
de rendiment i de capacitats 
emocionals.

Aleshores, si l’ésser humà 
té la capacitat de desenvo-
lupar el seu talent i la intel-
ligència artificial pot detec-
tar-lo, fins i tot avaluar-lo 
i potenciar-lo, no hauríem 
d’anar de la mà?

Prec i sament una de  
les competències de lide-
ratge determinants per a 
l’èxit és saber-se envoltar 
de persones amb un talent 
extraordinari per a l’acom-
pliment de la seua funció 
i l’altra és l’eficiència, que 
en el context actual ve de-
terminada pel desenvolu-
pament de competències 
4.0 per al coneixement i 
utilització d’eines que li 
permetin enfocar-se en 
aquelles activitats en les 
quals tingui més compe-
tència, delegant a aquestes 
eines tota tasca susceptible 
d’automatitzar-se.

Aleshores, com a líders, 
no hauríem de posar al nos-
tre servei a la intel·ligència 
artificial perquè nosaltres, 
les nostres empreses i el 
talent dels nostres equips 
assoleixin els seus màxims 
resultats?

lideratge
Sara Sampedro*

Intel·ligència humana 
o més IA?

(*) economista i DoctoranDa en eDucació superior. consultora en 
liDeratge executiu i Desenvolupament Del talent. ceo D’ingenio, 
leaDership school i De l’empresa emergent executive hr talent.

El patrimoni  
dels plans de 
pensions és de 
84.000 milions

FINANCES

❘ maDriD ❘ el patrimoni dels 
plans de pensions es va ele-
var un 1,1% el mes de juny en 
termes relatius i 907 milions 
en termes absoluts, fins a si-
tuar-se en els 83.956 milions, 
segons les dades aportades 
per Inverco. la patronal as-
senyala que aquest augment 
del volum patrimonial dels 
plans de pensions és conse-
qüència de les “destacades” 
rendibilitats generades pels 
mercats financers, la qual co-
sa consolida una tendència 
alcista que s’ha mantingut 
des que va començar l’any. 
els plans de pensions a 26 
anys registraven una ren-
dibilitat mitjana anual (ne-
ta de despeses) del 2,4%, i 
aquells a termini mitjà (10 
i 15 anys), del 3 i el 2,5%, 
respectivament.

els concursos de 
creditors cauen a 
catalunya un 16% 
fins al juny

EMPRESES

❘ barcelona ❘ els concursos de cre-
ditors a Catalunya van tancar 
el juny amb 592 companyies 
en aquest procediment, la qual 
cosa implica un 16% menys en 
l’acumulat de l’any respecte al 
mateix període de l’any ante-
rior, segons dades del Radar 
empresarial de Concursos i De-
mografia d’experian. Tot mal-
grat que el sisè mes de l’any es 
van registrar 124 procediments 
concursals, un 4,2% més que el 
mes anterior. A nivell estatal 
es van registrar durant el pri-
mer semestre de l’any un total 
de 2.261 companyies en aquest 
procediment, la qual cosa im-
plica un 23% menys en l’acu-
mulat de l’any respecte al ma-
teix període del 2022. Comerç 
a l’engròs, al detall i reparació 
de vehicles de motor i motoci-
cletes van liderar el rànquing.

El nombre de 
gasolineres bat 
rècord gràcies a 
la low-cost

ENERGIA

❘ maDriD ❘ el nombre d’estaci-
ons de servei a espanya va 
augmentar fins a una nova 
xifra rècord el 2022, supe-
rant la cota de les 12.000, im-
pulsades pel creixement de 
les denominades gasolineres 
low-cost, que ja representen 
gairebé la meitat de la xifra 
total –incloent les conegudes 
com a automàtiques i alterna-
tives a les grans marques, les 
d’híper i supermercats i les de 
cooperatives–. en concret, 
espanya va tancar l’any pas-
sat amb un total de 12.084 
gasolineres, després de regis-
trar un increment del 2,32% 
respecte a les 11.810 amb 
què va acomiadar el 2021, 
segons dades de la Memòria 
Anual de l’Associació d’Ope-
radors Petrolífers. 5.941 són 
de baix cost.

❘ lleiDa ❘ els ramaders de munta-
nya denuncien que aquest any 
es queden, almenys de moment, 
sense cobrar indemnitzacions 
d’Agroseguro pels efectes de la 
sequera sobre les pastures. es 
queixen del sistema basat en 
imatges de satèl·lit que, afir-
men, no recull la realitat de la 
situació. l’Agrupació espanyola 
d’entitats Asseguradores de les 
Assegurances Agràries Combi-
nades, per la seua part, explica 
que la comparació de les foto-
grafies es fa amb els registrats 
en els últims deu anys, que han 
estat ja dolents quant a la ge-
neració de pastures al Pirineu.
el president de la Federació 
d’entitats Catalanes de Rama-
ders d’Oví i Cabrum, Xavier 
Rivera, va explicar que els me-
suraments via satèl·lit efectu-
ats per l’empresa Tragsa a l’abril 
han determinat que no han exis-
tit efectes per la sequera a les 
comarques del Pallars Jussà, el 
Pallars sobirà i l’Alta Ribagor-
ça. Així, els ramaders que han 
assegurat els seus animals no 
podran cobrar compensacions. 
Va afirmar que “no és la pri-
mera vegada que passa” i va 
considerar que és il·lògic que es 
neguin els efectes de la sequera. 
De fet, va recordar que el minis-
teri d’Agricultura i la conselleria 
d’Acció Climàtica han articu-
lat mesures de suport als rama-
ders precisament per la falta de 
pastures i pel fet que el cost de 

l’alimentació dels animals s’ha 
disparat per la falta de pluges. 
Assegura que el cost d’alimenta-
ció en els mesos d’abril i maig ha 
arribat a triplicar-se per l’elevat 
preu del farratge.

el director territorial de zo-
na de Catalunya d’Agroseguro, 
Xavier Joana, va admetre que 
la polèmica que envolta aquesta 

assegurança, que no es perita 
sobre el terreny, sinó a través 
d’imatges per satèl·lit. Aquestes 
fotografies setmanals es compa-
ren amb la mitjana dels últims 
deu anys per determinar si hi 
ha hagut danys per la sequera. 
el problema és que en aquesta 
última dècada els registres de 
pastures ja han estat molt do-
lents per escassetat de precipi-
tacions. Joana va admetre les 
deficiències d’aquesta línia d’as-
segurança, però va assenyalar 
que s’hi han fet modificacions 
per intentar millorar l’adapta-
ció a la realitat del sector sense 
que de moment sembli haver-se 
trobat una solució.

Ramaders de muntanya, sense 
indemnització per sequera
Critiquen la pòlissa i els ‘peritatges’ de pastures a través de fotos per 
satèl·lit || la comparació es fa amb anys de males produccions

RAMADERIA COMPENSACIONS

PerITATge
les fotografies es 
comparen amb imatges 
dels últims 10 anys, també 
dolents per falta de pluja

Ovelles pasturant en un prat afectat per la falta d’aigua.

xavier rivera
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els participants en aquesta quarta edició, en fila, abans de començar l’ascensió.

La cabanera

redacció
❘ torre De capDeLLa ❘ La Trail La 
Cabanera va completar ahir la 
seua quarta edició, la més alpina 
i amb més participació des que 
va arrancar el 2019 agafant el 
relleu de la Vertical Cabanera, 
que va arribar a ser puntuable 
per a la Copa del Món de la dis-
tància. Prop de 200 corredors 
van sortir des del Pla de Toveria 
(Torre de Capdella), per cobrir 
els dos recorreguts, un de més 
llarg, de 22 quilòmetres i 1.400 
metres de desnivell, i un altre 
de més assequible, d’11 i 730.

En la prova reina femenina 
es va imposar la corredora lo-
cal Marta Riba, Club Esquí la 
Pobla de Segur, amb un temps 
de 3:06:25, amb mitja hora 
d’avantatge sobre Ruth Gui-

llén, d’Espui (3:37:29), mentre 
que la balaguerina Adriana 
Daza (3:47:58) va completar el 
podi. En homes va guanyar el 
gironí Diego Cardoso (2:29:54), 
que només va avantatjar en un 
minut Joan Valls, del CA Ivars 
(2:30:54), amb el barceloní Joan 
Frago (2:36:16) tercer.

En la prova curta hi va haver 
domini lleidatà. Guerau Crei-
xells (la Pobla) i Rosa Lloveras 
(Salàs de Pallars) van guanyar 
en categoria absoluta, mentre 
que en sub-15 van vèncer els 
corredors del CA la Pobla Ag-
nès Feliu (la Pobla) i Mir Dies 
(la Pobla), sent aquest últim, de 
només 12 anys, el que va marcar 
el millor temps de la prova.

atletisme curses de muntanya

La prova va congregar 200 participants per les muntanyes de la vall Fosca.

La cabanera

Una quarta edició de La 
Cabanera amb sabor lleidatà
Lleida copa gairebé tots els podis i Marta Riba guanya la prova reina de 22 km

rècord de participació
Va fregar els 200 
participants, que suposa un 
rècord des que es va 
començar a disputar el 2019

Kilian Jornet acaba el 48 a Suïssa i  
ja té accés a l’Ultra Trail Mont-Blanc

atletisme curses de muntanya

agèncieS
❘ LLeiDa ❘ Kilian Jornet va anun-
ciar fa uns dies la seua inten-
ció de disputar de nou l’Ultra 
Trail del Mont-Blanc, que va 
guanyar l’any passat baixant 
de la barrera de les 20 hores al 
completar els 171 quilòmetres i 
10.000 metres de desnivell posi-
tiu del recorregut (ho va fer en 
19 hores, 49 minuts i 30 segons), 
però la seua presència passava 
per aconseguir una Running 
Stone (finalitzar una carrera 

UTMB Series Event o UTMB 
World Series). Per aquest mo-
tiu va sortir ahir a la prova de 
16 quilòmetres de l’Eiger Ultra 
Trail by UTMB a Grindelwald 
(Suïssa). El lleidatà havia d’aca-
bar la cursa per aconseguir el 
seu objectiu, i ho va aconseguir, 
malgrat que se’l va veure tocat 
físicament en el tram final de la 
cursa. Va entrar al lloc 48 amb 
un temps d’1 h 48:11.

“Em vaig prendre la cursa 
amb calma. Fa dos dies, després 

d’unes formidables setmanes 
d’entrenament, vaig sentir un 
fort dolor al gluti dret, així que 
no volia córrer cap risc. Vaig 
córrer gaudint dels paisatges i 
xarrant amb els companys de 
cursa”, va comentar Jornet a 
través de les seues xarxes soci-
als. Jornet suma quatre victòries 
en UTMB Mont-Blanc (2008, 
2009, 2011 i 2022) i l’any pas-
sat va tornar a una cita que no 
corria des del 2018, quan va 
abandonar mentre anava líder.Kilian, entrant en meta de la prova suïssa.

Bautista guanya i 
es queda a una del 
rècord de victòries

motociclisme

❘ imoLa ❘ Álvaro Bautista (Aru-
ba.it Racing-Ducati) va acon-
seguir ahir la seua 17a victò-
ria de la temporada al Mun-
dial de Superbikes, amb la 
qual cosa es queda a una del 
rècord absolut de triomfs en 
un mateix curs, al guanyar la 
primera de les carreres pro-
gramades per a aquest cap 
de setmana a l’Autodromo 
Internazionale Enzo i Dino 
Ferrari d’Imola (Itàlia).

La selecció 
espanyola ja està 
concentrada

futbol

❘ paLmerston north ❘ La selecció 
espanyola femenina de fut-
bol ja és a Palmerston North 
(Nova Zelanda), on establirà 
el seu camp base durant el 
Mundial entrenant-se a les 
instal·lacions de la Univer-
sitat Massey. Després de go-
lejar divendres Vietnam en 
l’últim test, l’equip ja prepara 
la seua estrena de divendres 
vinent 21 de juliol davant 
Costa Rica.

Espectacular 
accident sense 
ferits a Roma

futbol

❘ roma ❘ La Roma e-Prix, tret-
zena carrera del Mundial de 
Fórmula E disputada ahir, va 
estar marcada per un espec-
tacular accident en el qual 
es van veure involucrats di-
versos monoplaces i en què, 
malgrat la violència d’alguns 
impactes, cap dels pilots no 
va resultar ferit de gravetat, 
encara que la majoria va ha-
ver d’abandonar.
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